
ــد. زیــر ســاخــت ایجاد  خــواهــیــم رســان
خواهیم کــرد. نیمه صنعتی خواهیم 
کـــرد. حـــالا اگـــر روزی قسمت شــود، 
صعنتی هم خواهیم کرد. اگر نشود، 
همین نیمه صنعتی مان را برسانیم؛ 
ــرای نیمه صنعتی  فعلاً برنامه ی مــا ب
اســــــــــت.« کـــــه خـــوشـــبـــخـــتـــانـــه بــه 

نیمه صنعتی هم رساندیم.
ــرای پــرزنــت محصولمان  ســال 98 بـ
پیش یکی از مدیران تحقیق و توسعه 
یــک مجموعه دارویــــی بـــزرگ کشور 
رفتم. باور نداشتند که ما توانستیم 
در داخل کشور این محصول را بومی 
سازی کنیم. گفت که شما به صورت 
انــبــوه وارد می کنید و در مقادیر کم 
ــرده و مــی فــروشــیــد.  ــ بــســتــه بــنــدی ک
گفتم کــه در کــاتــالــوگــمــان یــک سری 
ــم کــه مــشــابــه خــارجــی  ــ مــحــصــول داری
هم نــدارد. ایشان بعدها مدیرعامل 
همان شرکت دارویــی شد که سه بار 
از ما محصول گرفتند و پل ورود ما 
بــه حـــوزه واکــســن کــشــور شــدنــد. اگر 
ایشان سال 98 ما را باور کرده بودند 
ما از همان ســال وارد حــوزه واکسن 
کشور می شدیم نه چند ســال بعد. 
متاسفانه ایــن بینش عــدم اعتماد 
به محصولات داخلی خیلی فناوران 

داخلی را اذیت می کند.

ــن  ــ ــا رزی ــ ــا ب ــ ــرون ــ ــــن ک ــــس تـــولـــیـــد واک
کروماتوگرافی ما

همزمانی این اتفاقات با ایام داغ تولید 

، موجب شد که مجموعه های دارویــی مانند  واکسن کرونا در کشور
انیستو پاستور از ما رزیــن بگیرند. ستاد زیست فــنــاوری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری فراخوانی داد که چه شرکت هایی در 
رابطه با تولید واکسن کرونا می توانند کمک کنند که ما هم پروپوزال 
فرستادیم. تایید شد و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری هم 
حمایت کردند تا زیرساخت نیمه صنعتی مان را گسترش دهیم. راکتور 
جدید نیمه صنعتی را طراحی و ساختیم. محصولاتمان را به داروسازها 
فرستادیم برخی از رزین نیکل جواب گرفتند. بعضی از رزین فنیل و 
بعضی از رزین DA مان نتایج خوبی گرفتند. واکسن فخرا از رزین فنیل 

ما برای تولید استفاده کرد.

سال 1400 فناور برتر استان و کشور شدیم
همه اتفاقات دست به دست هم داد تا در سال 1400 فناور برتر استان 
و کشور شویم. در حال حاضر بالای 60 درصد نیاز داخل را که در حوزه 
تولید داروهای نوترکیب هستند را تولید می کنیم و تلاشمان برای 40 
درصد دیگر است. از نظر قیمت، محصول ما 50 تا 60 درصد مشابه 
خارجی است و با نوسانات ارزی تا 40 درصــد هم می رسد. مدیر یکی 
از کارخانجات دارویـــی حــرف خوبی در رابطه با ما زد: »خوشبختانه 
شما با شرکت جنرال الکتریک مقایسه می شوید، در نتیجه رسالت 
سنگینی دارید که خودتان را خیلی قوی کنید تا جنستان حرفی برای 
گفتن داشته بــاشــد.« بر سر ایــن موضوع سعی کــرده ایــم تا کیفیت 

محصولمان در حد نمونه آمریکایی باشد. 
مزیت اصلی شرکت ما نسبت به رقبای خارجی اش در دسترس بودن 
شرکت ماست. شرکتهای دارویــی می توانند نیازهای خودشان را به 
ما بگویند و ما بر اساس نیاز آنها سیستممان را ستاپ کنیم و نمونه 
مورد نظرشان را تحویل دهیم. کاری که شرکتهای خارجی زیر بار آن 
نمی روند. شرکتهای خارجی محصول را می فروشند حالا شما جواب 

گرفتید یا نه برایشان اهمیتی ندارد. 
با همه این اوصاف همانگونه که تولید واکسن بومی یک کار مقدس 
محسوب می شود ما هم انتظار داریم تا در تولید واکسن بومی از مواد 
اولیه ساخت داخل هم استفاده شود تا به رشد این صنعت در کشور 

نیز کمک کند.
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